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Milı ́ přátelé,
řıj́en je měsıćem vděčnosti za Božı ́dobrodinı,́ kterého se 
nám dostává v darech hmotných i těch duchovnıćh. V této 
souvislosti vyznıv́á jeden přıb́ěh z židovského prostředı.́

Mladá dıv́ka přivedla domů svého budoucıh́o snoubence, 
aby se poprvé setkal s rodiči. Po večeři maminka řıḱá 
svému manželovi, aby se o mladém muži něco dozvěděl, 
vyptal. A tak otec pozve nápadnı́ka do pracovny na 
rozhovor.

"Tak tedy, jaké máš plány do budoucna?" 
ptá se otec.

"Studuji biblickou školu," odpovıd́á mladıḱ.
 
"Aha, biblickou školu, to je obdivuhodné, ale jaké máš 
plány, kde chcete bydlet, jakou chceš mıt́ práci…?”

"Budu studovat," odpověděl mladý muž, "a Bůh se o nás 
postará.”

"Se svatbou vám pomůžeme, ale co třeba zásnubnı ́prsten 
a dalšı ́věci kolem?" ptá se otec.

"Budu se soustředit na svá studia," odpovıd́á mladý muž, 
"Bůh se o nás postará.”

"A děti? Jak je zaopatřıt́e?”

"Nebojte se, Pán Bůh se postará," odpovıd́á snoubenec.

V podobném duchu se nesl celý rozhovor, kdy na každou 
otázku mladý muž odpovıd́á: Pán Bůh se postará. 

VDĚČNOST	A	ODEVZDÁNÍ

DUCHOVNÍ SLOVOJACKi ZPRAVODAJ
K U L T U R A     S P O R T

Později se manželé sejdou a matka se ptá svého muže: 
"Zlato, tak jak to šlo? Jaké majı ́ plány?" Otec povıd́á: 
"Nemá žádnou práci, nemá žádné plány, ale co mě děsı ́
nejvıće, myslı ́ si, že jsem Bůh!”

Nemusıḿe se bát - Bůh se postará. Máme dobrého 
nebeského Otce, který vı,́ co potřebujeme. Nemusıḿe 
se bát navzdory nejistotám a doslova zemětřesenıḿ v 
mnoha oblastech našich životů. Můžeme důvěřovat 
našemu Otci, ale jinak, než onen mladıḱ.
 
Poděkovánı́ za úrody země je svátkem radosti a 
vděčnosti. Ale zároveň je to svátek, při kterém se může 
lehce stát, že naše radost z darů bude většı ́než radost z 
Dárce. Mnohdy se stává, že lidé toužı ́po Božıćh darech, 
po Božıḿ požehnánı,́ ale netoužı ́po Pánu Bohu. 

A proto chci nás všechny pozvat ke dvěma praktickým 
věcem. Ta prvnı:́

- projevme Pánu Bohu vděčnost. V dnešnı́m světě 
vládne nevděk. Nejsme mnohdy vděčnı ́za naše rodiny, 
za ty, kteřı ́stojı ́v čele našich měst, obcı,́ státu. Projevme 
Pánu Bohu vděčnost.  

- ta druhá: jako odpověď na Božı́ péči, na Jeho 
zaopatřenı́, na Jeho lásku projevenou obětı́ Ježı́še 
Krista, pověřme naše srdce, naše životy Pánu Bohu. 
Dovolme mu, aby vstoupil do našich životnıćh lodı,́  
rodin, aby dal nový začátek. Amen.

Jan	Fojcik,	pastor	sboru	Sceav	Návsí	
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Jesibyś nie ciuł sie zdolnym do wypełniynio tych 
świyntych łobowiónzków, to lepij nie żyń sie i zostóń 
bezżynnym do śmierci.
źródło:	 "Przy	 kądzieli;	 pogadanki	 dla	 kobiet	 o	 ważnych	
sprawach",	 napisała	 Antonina	 Smiskowa	 ps.	 Antoszka,	
1913	rok	(tłumaciyni	moje)

Po	co	źijymy?	
Życi	je	debła	worte

poza	Juróm	spod	Grónia,	Janym	Kawulokym,	Janym	
Wałachym;	Andrzejym	Niedobóm,

Marióm	Gwarek,	Renatóm	Putzlacher,	Morcinkym,	
Adamym	Sikoróm

Pawłym	Ruckim,	ksiyndzym	Grimym,	Janym	Łyskym,	
Jerzym	Proboszym,

Anielóm	Kupiec,	Zuzkóm	Kawulok,	Urszulóm	
Gruszkóm;	Jewkóm	Trzyńciankóm,

Piegzóm,	Jasiczkym,	Pawłym	Łyskym,	Jindrzichym	
Zogatóm,	Antkym	Szpyrcym

je	wogóle	nicim.
Życi	je	debła	worte,
jesi	nima	zowziynte,

no	bo	trzeja,	przijaciele	wrócić,
wsiecko	tam	zmiynić,	łobrócić	-

coby	smyreki,	buki	siumiały	nad	łOlzóm
i	coby	słóńce	blyskło

w	złocie	zbozio,	w	bróni	hartowanej,
w	łociach	bliskich,	we	krwi	przelanej,

nad	Jabłónkowskóm	Przełyńcióm	łotwartóm	-
i	coby	źić	było	warto.

Władysław Broniewski, 
„Po co żyjemy" (fragm.tłumaciyni moje) 

Z Górolskich Rozmyślań A.D. 2023
Zaszyli się w cieple swych poglądów, zaciskając pięść przed 
zmianami. Narzucają swe wygody, nie zastanawiając się nad 
cudzymi potrzebami. W życiu swym skupiają umysły i serca na 
doczesności. Korcem zasłaniają światło, nie akceptując 
indywidualności. Dokładają starań, by budować mury, chcąc 
oddzielić się od inności. Tkwiąc pośród nich, przestają 
dostrzegać głębię braterskości. Gdy pojawi się u nich wizjoner, 
oskarżają go o małostkowość. Przeoczają fakt, iż w ten sposób 
utopili się w zaściankowości. Spoglądając na wielu znaczących, 
zazdroszcząc im wolności. By się do nich upodobnić, są w 
stanie łamać swe kości. Uczą siebie powielania, pozostawiając 
pod korcem sens istnienia. Nie dostrzegają swobody, którą daje 
jedynie umiejętność myślenia.

Rozważania zaczerpnióne z wydanej latoś, niezwykłej ksióńśki 

pochodzóncego z Jaworzinki Jonasza Milewskigo, pt. 

„Nonkorformista” a poświyncónej postaci zasłużonego dlo 

Istebnej i Ksiynstwa Cieszyńskigo, długoletnigo fojta Pawła 

Juroszka, kiery fojtowoł w Istebnej w rokach 1885-1888 i 

1891-1908

łOblubiynica	wedle	Pisma	Świyntego

Jesi naprowdym chceś mieć łoblubiynicym wedle Pisma 

S�wiyntego, to wybier se dzieuszkym, kiero je dobróm ceróm 

dlo rodziców, dobróm siostrom dlo rodzyństwa, zgodnóm 

koleżankom, litościwóm i łagodnóm aji dlo bydlónt. Dyć dóm 

rodzinny je szkołom życio. Coby mieć w żónie przyjaciela, a nie 

wroga, trzeja umieć pozyskać jeji serce, starać sie podobać 

dobrym postympowanim i wzbudzić ku sebie przywiónzani. 

Chcónc se zapewnić świynty pokój w dómu, trzeja wybadać, co 

teś prziśło żóna myśli ło oświacie, ło nauce, łogólnie ło 

postympie; bo jesi una je ciymno, trudno łod nij wymagać 

rozumnego zapatrywanio sie na świat i roztomaite wiecy. A z 

upodobań i poglóndów narzeciónej moźieś wywnioskować, 

jaki beje wasie prziśłe pożyci.

Do teraz miaróm łoświaty dlo dziywczyny była umiyjyntność 

czytanio, dziska uś to nie wystarcio. Rozumny młodziyniec 

wymago łod swojij prziśłej żóny wiynksij nauki i wielu za 

warunek ślubu kładzie coby panna poszła aspóń na rok do 

śkoły gospodarcij, w kierejby sie obznajómiła z obowiónzkami, 

jaki na sebie jako żóna, matka i gospodyni biere. Hladajónc na 

żónym niewiasty dobrej, uczciwej i niegłupij – zastanów sie co 

doś ji nawzajym? Pamiyntej, źie powiniyneś być dlo nij również 

kochajóncym, dbałym i móndrym chłopym, brónić jóm na 

każdym kroku łod przykrości, jaki ji los, abo ludzie zgotujóm, 

sianować jóm i wspómogać wsielijakimi siłami.

 

archiv	JACKi
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Z	GÓROLSKICH	ROZMYŚLAŃ	A.D.	2023

Z	górolskim	pozdrowiynim
Andrzej	Suszka	z	Rupiynki	łod	Fiedora

(Foto:	autor)
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Fotil	jste	už	jako	dítě,	jaká	byla	vaše	první	

fotogra�ie?
K focenı ́jsem se dostal, když mi bylo asi 16 let. V té době si 
můj táta koupil prvnı ́zrcadlovku a já měl možnost mu 
nahlıž́et. Na základě toho jsem se začal zajıḿat o focenı ́a 
dıḱy škole, na které jsem studoval, jsem měl možnost 
svojı ́ zálibu prohloubit. Při mém studiu vznikla i má 
prvnı ́fotogra�ie. Dostali jsme za úkol nafotit nočnı ́město, 
ve kterém žijeme. Půjčil jsem si teda tátovu zrcadlovku a 
nafotil jsem nějaké fotky nočnıh́o města. Když jsem je 
přinesl ukázat panu učiteli, dal mi za 5 se slovy, že mi 
nevěřı,́ že jsem to fotil já. Moje prvnı ́ fotka je určitě 
dohledatelná asi někde na facebooku, ale vystavenou jı ́
rozhodně nemám. Když má člověk už nějaké zkušenosti a 
zážitky, tak se prvnı ́fotkou opravdu nechlubı.́

Věděl	jste	vždy,	že	chcete	fotit?	Jaký	jste	měl	k	focení	
impuls?
Nevěděl. Impulsů, co mě přivedly k focenı,́ bylo opravdu 
hodně. Po impulsech od táty a školy, jsem měl menšı ́
pauzu, kdy jsem se k focenı ́ musel probojovat. Dostal 
jsem se k focenı ́zpátky na základě životnıćh zkušenostı,́ 
kdy jsem si prožil nějaké rozchody a dalšı ́těžké situace. 
Zjistil jsem, že si u focenı ́vyčistıḿ hlavu. Byl to pro mě 
naprostý útěk z reality.

Věnoval	jste	se	i	nějaké	jiné	umělecké	činnosti?
Uměnı ́mě vždycky fascinovalo jen z pohledu diváka. Rád 
se chodıḿ dıv́at na výstavy, protože opravdu obdivuji lidi, 
co umı ́malovat. 

Já osobně jsem se k tomu nikdy nedostal, ač jsem to 
zkoušel, vždy to dopadlo otřesně. Proto jsem radši 
zůstal u focenı.́

Jak	jste	se	naučil	fotit	a	upravovat	fotogra�ie?
Myslıḿ  si, že je určitě potřeba mıt́ k focenı ́nějaký cit, 
ne každému se podařı ́ zachytit ten moment, jaký si 
představuje. Následně jsou to stovky hodin, které jsem 
odseděl za počıt́ačem, kdy jsem se učil novým věcem, 
hledal jsem různé směry, které by mě mohly posunout 
dál. Focenı ́je časově náročná práce, jako každá jiná. Já 
ho mám jako konıč́ek, ale lidı ́ co se tıḿ živı,́ u toho 
strávı ́nespočetně hodin času. Málokdo si uvědomuje, 
kolik hodin práce je za jednou fotkou. Z takových 
důvodů pak nastává ten �inančnı ́rozpor.

Kde	berete	inspiraci	k	focení?
Mám jednu obrovskou výhodu a to je ta, že jsem se 
narodil v Beskydech. Znám hodně „nepro�láknutých“ 
mıśt, napřıḱlad v Lomné, kde jsem prakticky vyrůstal. 
Rád chodıḿ na hory a v mé povinné výbavě určitě 
nesmı ́ chybět fotoaparát. Jelikož jsou naše Beskydy 
nádherné, vždy se najde nějaká inspirace, nebo 
okamžik, který si zaznamenám. V dnešnı ́ době plné 
sociálnıćh sıt́ı,́ hledám někdy i tam zajıḿavé mıśta, 
které bych rád vyfotil a navštıv́il. Je v tom jen jedna 
malá nevýhoda, že na takových mıśtech bývá hodně 
lidı,́  takže udělat kvalitnı ́fotku je opravdu náročné a 
zabere hodně času, než přijde ta správná chvı́le. 
Většinou si musı́m hodně přivstat, nebo naopak 
počkat do večera, abych mohl mıt́ fotku, která by se mi 
lıb́ila. 

JEDEN Z NÁS ...JACKi ZPRAVODAJ
K U L T U R A     S P O R T

ŽIVOT	PŘES	OBJEKTIV
	DAVID	BYRTUS

Málokdo dokáže vidět ve světě tu opravdovou 
krásu. A ještě méně lidí jí dokáže zachytit. David 
pochází z Třince, ale i díky tomu, že prakticky 
vyrůstal v Dolní Lomné na chatě, si naprosto 
zamiloval Beskydy, a to ne jen jako cestovatel, 
ale hlavně jako fotograf. David dokáže najít přes 
objektiv to, co nám je skryté. Studoval 
Informační technologie, takže k technice měl 
vždycky blízko.  Momentálně pracuje jako 
„ajťák“, a i když je skoro pořád za počítačem, 
moc rád utíká z reality do přírody, aby si vyčistil 
hlavu a nafotil opravdu famózní fotografie. 
Každou volnou chvíli je upravuje, nebo 
přemýšlí, kam vycestuje tentokrát.
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Kolik	času	potřebujete	na	úpravu	jedné	fotogra�ie?
Je to hodně individuálnı,́ u fotek platı ́pravidlo, že káže 
hlavně světlo. Pokud je tedy ta fotka opravdu preciznı,́ z 
toho foťáku vyjde, dalo by se řıćt skoro sama a já už do 
toho dám jen minimum práce a jsem spokojený. 
Takových fotek je ale málo, při těch běžných fotkách, do 
kterých chci vnést i něco svého, ať už je to úprava barev 
nebo objektů, tyto fotky mi pak zaberou klidně i 5 hodin. 

Jaký	žánr	fotogra�ií	fotíte?
Já se zaobıŕám hlavně krajinkářskou fotogra�iı.́ Naplňuje 
mě hlavně tıḿ, že si u toho naprosto vyčistıḿ hlavu. Jdu 
do přıŕody, sednu si do trávy a třeba čekám na západ 
slunce. Dokážu tak ventilovat své pocity. Zkoušel jsem 
fotit i svatby, děti a v rámci školenı ́i fotogra�ie v ateliéru. 
Snažıḿ se sbıŕat různé směry a zkušenosti, abych se 
posunul dál.

V	čem	jsou	vaše	fotogra�ie	jedinečné,	jak	se	lišíte	od	
jiných	fotografů?
Pokud můžu mluvit za všechny fotografy, každý ty svoje 
fotogra�ie vnıḿá, že jsou prostě osobité a vždycky tam dá 
něco svého. Já osobně se snažıḿ dělat fotogra�ie do stylu 
�ilm looku, což znamená, že si hraju s barvami, aby měly 
určité synergie. Myslıḿ  si, že každý fotograf má své určité 
kouzlo. V dnešnı́ době už je v téhle „branži“ velká 
konkurence.

Co	vás	na	focení	nejvíc	naplňuje?
Na focenı ́ mě nejvıće naplňujı ́ ty momenty. Ty situace, 
které bych bez focenı ́ normálně nezažil. Ať už to jsou 
přıŕodnı ́jevy, nebo ty nádherné mıśta jako třeba Island, 
na kterém jsem byl. Je to prostě takový motor do života, 
který mě žene pořád dál.

Stává	se	vám	někdy,	že	upravíte	fotku	a	pak	se	vám	
nelíbí?
To se mi stává hodně často. V takových situacıćh si prostě 
řeknu, že musıḿ jıt́ dál. Kouzlo je v tom, že co se mi nelıb́ı ́
teď, neznamená, že se mi to nebude lıb́it za půl roku, 
takže se k těm fotkám po nějaké době vracıḿ.

Je	 pro	 vás	 focení	 jen	 koníček,	 nebo	 fotíte	 i	 na	
zakázku?
V podstatě focenı ́je pro mě stále jen konıč́ek. Jsem totiž 
člověk, který si řıḱá, že se nemůže rovnat konkurenci. 
Takže to nechávám zatıḿ tak, jak to je. Někdy se naskytne 
přıĺežitost něco nafotit. Lákalo by mě to posunout se dál, 
ale jak už jsem zmiňoval, focenı ́zabıŕá moře času a při 
stávajıćı ́ práci bych se jen chodil domů na pár hodin 
vyspat. To se sice stává občas i teď, ale pořád si hledám 
čas na focenı.́ 

Sedám si k tomu převážně večer, protože si myslıḿ , že 
právě večer má člověk takové jiné emoce, které do těch 
fotek ještě může vložit. Já jsem třeba hodně náladový 
člověk a myslıḿ , že z mé tvorby by šlo vypozorovat, v 
jaké náladě jsem zrovna byl.	

Kde	můžeme	vaše	fotogra�ie	vidět?
Fotky můžete vidět na :
instagramu david_iphotographer a nebo na facebooku 
jako David Byrtus Photographer.

¨Plánujete	nějakou	výstavu	svých	fotek?
Jednu výstavu už jsem měl, konkrétně 2 roky zpátky, 
kdy mě oslovila panı́ ohledně výstavy v Ostravě. 
Zaujaly ji moje fotky Beskyd. Souhlasil jsem a moje 
fotky byly vystavené nakonec nejen v Ostravě, ale 
následně putovaly do Havı́řova, do S� tramberku a 
dalšıćh měst. Každopádně do budoucna se výstavám 
vůbec nebránı́m. Chtěl bych lidem ukázat svoje 
vnıḿánı ́přıŕody, zážitky, svůj směr a rád bych to s nimi 
touto cestou sdıĺel.

Máte	nějaký	sen	ohledně	focení?
Myslıḿ  si, že sen každého fotografa spočıv́á asi v tom, 
že chce být spokojený hlavně sám se sebou. Každý 
fotograf je v nějaké mıř́e se sebou nespokojený a v 
určitém směru je to dobře, aby se dokázal zlepšit. 
Nesmı ́ ale ta mıŕa nespokojenosti být velká.
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Chtěl	byste	být	jednou	vyhlášený	fotograf?
To je taková moje skrytá osobnost, kdy já vlastně 
neprahnu po slávě, dělám to, protože mě to bavı.́ Fotil 
jsem už i pro nějaké �irmy, ale nikdy jsem za to nic 
nechtěl. Jde mi o to, že to dělám hlavně pro sebe, aby mě 
to nějak uspokojilo.

Vyhrál	jste	už	nějakou	soutěž?
Párkrát jsem už i něco vyhrál. Dokonce i v některých 
časopisech otiskli moje fotogra�ie. Nebyly to ale nějaké 
velké soutěže. Pro mě je důležité, že mou práci mohou lidi 
vidět, i malý úspěch je úspěch. Jsem hlavně rád, že moje 
fotky neležı ́ zavřené v šuplıḱu. C� lověk musı ́ mıt́ vždy 
pokoru. Když mi je lidé chválı,́ je to takový motor, na 
druhou stranu, když mi je naopak někdo zkritizuje, 
musıḿ si z toho něco vzıt́.

Jakou	používáte	techniku?
Fotı́m na bezzrcadlovku Sony A7 III a následně pak 
upravuju buď v lightroomu nebo ve photoshopu.

Je	vaše	zaměstnání	nějak	spojené	s	focením?
Vždycky mě bavila nějaká ta vizuálnı ́ tvorba. V práci 
dělám kodéra a kóduju konkrétně webové stránky. 
Abych vám to vysvětlil… Mou práci je napřıḱlad tvorba 
tlačıt́ka koupit, jeho vizuálnı ́ tvorba, či jeho změny. Ke 
kterému přijdete do kontaktu, když nakupujete na e-
shopu. Jde o to, že vidıḿ ty vizuálnı ́změny. Takže ano, 
mohlo by to souviset s tıḿ, že fotıḿ.

Mimo	focení	rád	cestujete,	co	byste	nám	o	tom	řekl?
Už jako dıt́ě, kdy mě máma vzala do Bulharska, jsem měl 
ty dětské vykulené oči. Viděl jsem moře a poprvé jsem byl 
tak daleko. Později jsem začal jezdit na vlastnı ́pěst. Měl 
jsem možnost navštıv́it hodně mıś t, jak už zahraničnıćh, 
tak i tady u nás. Jsem toho názoru, že by se člověk neměl 
vracet na mıśta, které už viděl. Svět je na tolik velký, že 
bychom ho měli chtıt́ vidět co nejvıće. U mě teda jediná 
výjimka je Island, který mě natolik uchvátil, že jsem ho 
prostě musel procestovat ještě jednou.

Je	nějaké	místo	v	Česku,	na	které	se	rád	vracíte?
Těch mıśt je určitě hodně. C�eská republika je opravdu 
takový střed Evropy, který je nesmıŕně krásný a má 
pořád co nabıźet. Kdybych ale měl řıćt konkrétnı ́mıśta, 
jedno z nich bude určitě Mikulov, jelikož mám část rodiny 
z Moravy. Je to kouzelné sednout si na Sv. kopeček a 
pozorovat s vıńkem v ruce ty západy slunce. Dalšı ́mıśta 
budou určitě tady z Beskyd. Beskydy jsou prostě moje 
srdce. Mám hrozně rád mıśta jako je S� tramberská Trúba, 
v Lomné Muřinkový vrch nebo Velký Polom, který je 
speci�ický svými zničenými stromy. 

Ještě dodám, že tady máme plno krásných mıśt, jako je 
třeba Lysá Hora, ale ty už jsou tak „pro�láklé“, že se tam 
podıv́ám tak jednou za rok a radši si projdu tady ty naše 
Beskydy, kde je těch lidı ́ méně.

Vzniklo	cestování	tím,	že	fotíte	anebo	focení	tím,	že	
cestujete?
To je dobrá otázka. Já si myslıḿ , že to focenı ́přišlo až 
poté, co jsem začal cestovat. R� ıḱal jsem si, že by to byla 
škoda, kdybych nezkusil zachytit to, co mě tak nabıj́ı,́ a 
tak jsem to spojil.

Kam	byste	se	chtěl	ještě	podívat?
Můj takový dětský sen je procestovat celou Ameriku. 
Chtěl bych jı́ prozkoumat od východu na západ a 
doufám, že se mi to jednou vyplnı.́ Určitě bych ještě 
chtěl vidět Nový Zéland, na který mě to i v rámci focenı ́
hodně láká. Mám tam dokonce pár přátel, a když vidıḿ, 
co  majı ́možnost zažıt́ a vidět,	tak mě to dost inspiruje. 
Přıš́tı ́ rok máme v plánu jet s partou na Madeiru, 
vezmeme si stany a projdeme pěšky celý ostrov.

Máte	nějaké	sponzory	na	vaše	cesty?
Sponzory žádné nemám. Cestuju na vlastnı́ pěst a 
dávám do toho své úspory. Prostě co si vydělám, to si 
projezdıḿ .	

Máte	i	nějaké	jiné	koníčky?
Snažıḿ se naučit hrát na kytaru, ale to je taky na 
dlouhou trať. Já už si asi vybral konıč́ky, které mě 
doživotně zabavı.́ To krásné na tom je, že dıḱy svým 
konıč́kům, jsem našel sám sebe. To mě vlastně v životě 
popohánı ́dál.

Chtěl	byste	říct	něco	na	závěr?
Na závěr bych chtěl lidem řı́ct, že ty naše krásné 
Beskydy majı ́kouzlo v každém počası.́ Stojı ́za to jıt́ do 
té přıŕody, i když zrovna pršı.́

Děkujeme za rozhovor  
Terezie Borská

Foto: archiv David Byrtus 

¨



jEden z nás9 BEH PRO SVETLUŠKUJACKi ZPRAVODAJ
K U L T U R A     S P O R T

                                                                                                                                 



10 PO NASZYMUJACKi ZPRAVODAJ
K U L T U R A     S P O R T

EJ	TY	LASY,	POLA	A	GRÓNIE
	WOŁAJÓM	NÁS	KU	SEBIE

Lato je za nami ze wszyckimi przigodami a latoś jich było zaś nie mało, co dotyczy kulturalnych a sportowych 
imprez. Żniwa	w	kulturze	a	sporcie	sóm	co	roz	to	bogatszi	w	całym	naszim	szyrokim	regionie	Ślónska	
Cieszyńskigo	CZ/PL. Człowiek, kiery miyszko na czeski, albo na polski strónie ganicy, tak se może przechodzać i 
przejyżdżać na drugóm stróne. Wszecy sie mogymy cieszyć z tego, że tu mómy po blisku tak fajniackich 
sómsiadów. My młodzi se to nie pamiyntómy, ale były czasy, kiedy sie skyrz pore litrów polskigo szpyrytusu z 
Istebnej musiało po ćmoku chodzić lasami a potóczkami, coby se przilepszić na wiesieli. Teraz aji całe wiesieliska 
jeżdżujóm kónkretnie do Istebnej, aby sie tam radować a cieszyć. Wszycy wiymy czymu sie tam jeżdzuje…umióm 
sie lepi postarać, no i zrobióm wielkóm gościnym z porzóndnego materiału. Sóm fakt dobrzi Ci nasi sómsiedzi. 
Dziynki tymu sie tam teraz tak czynsto zkyrz kajaki okazje jeżdżuje. Powstowajóm potym nowe koleżyństwa a 
przyjaźnie. Niejedyn człowiek tu stela sie zakochoł do górolki z Istebnej, albo sie jakimusi Istebniokowi uzdała 
dziełucha łod Jabłónkowa, kiero prziszła swobodno kómusi na wiesieli. Co ku tymu powiedzieć. Chwała	Bogu,	że	
granica	już	je	jynym	na	mapie.	My	sie	mogymy	cieszić	swobodóm,	kiero	łod	jak	żiwa	wóniała	Górolóm.

Pod beskidzki Grónie już nóm prziszła ta przecudowno pani Jesiyń, kiero ubiyro dnia a siły przirodzie. Za to 
wszycko farbami wzbogaco, coby nie było smutno na świecie. Gdo latoś cosi posioł a posadził, tak ni może 
narzykać, że nic nie skludził, bo sie wszecko jako tako urodziło. Dycki sie nóndzie jakisi miyjsce w zogrodzie na 
poryci. Niejlepszi je teraz narychtować kónsek na czosnek, po ziymiokach, albo na nowisku, naisto szumny 
urośnie. Choć śliwek, tych naszich wyngierek wiela nie było, tak tyn kiery mo mirabelki, taki ty kulate szpyndliki, 
tak nie zapłakoł. Mirabelki u nas każdym rokym dość szumnie łobrodzujóm. Pómalutku sie nóm już kulo tyn 
kóniec roku. Przi	dobrej	pogodzie	sie	łobdarzcie	jakómsi	fajnóm	wycieczkóm	u	nas,	albo	za	miedzóm,	i	co	
nóm	tu	wiyncej	jeszcze	chybio?

Janek z Brzega 
Foto Autor
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Kdo	Vás	vedl	ke	sportu,	anebo	konkrétně	k	pětiboji?
Když jsem šel do prvnı ́třıd́y, rodiče viděli, že jsem hodně 
aktivnı ́a chvıĺi „neusedıḿ“. Byl jsem ovšem i pohybově 
nadaný, a tak mě přihlásili na pětiboj do Bystřice. 
Zásluhu v tom měl hlavně můj otec, který byl zároveň 
mým trenérem v plavánı́. Po plavánı́ se postupně 
přidávaly dalšı ́disciplıń y a natolik se mi to zalıb́ilo, že 
jsem zůstal u pětiboje až do současnosti. Vyměnilo se u 
mě několik trenérů, ale od 13 let až dosud je mým 
osobnıḿ trenérem Ivo Konvička. Konkrétnı ́ disciplıń y 
jako šerm nebo parkur majı ́ jinı ́ trenéři, ale celý plán 
soustředěnı ́a tréninků mi připravuje on.

Je	Vaše	rodina	sportovně	založená?
Můj bratranec Marian Adámek hraje za Oceláře Třinec. 
Vyrůstali jsme spolu, společně jsme hráli na policajty a 
zloděje, ale třeba i tenis. Jeho mamka, moje teta, taky 
hodně sportovala. Můj otec i strýc jsou učitelé tělocviku. 
Všichni ostatnı́ z rodiny rádi sledujı́ hokej, atletiku, 
cyklistiku. Myslı́m si, že mě to hodně ovlivnilo, ale 
zároveň asi největšı ́ vliv mělo rozhodnutı ́ rodičů mě 
zapsat na pětiboj.

JEDEN Z NÁS ...JACKi ZPRAVODAJ
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MODERNÍ	PĚTIBOJ	JE	TEĎ	CELÝ	
MŮJ	ŽIVOT,	ALE	STOJÍ	TO	ZA	TO

	MAREK	GRYCZ
Je jedním z nejúspěšnějších závodníků 

moderního pětiboje. Účastnil se už více soutěží 

jak  tuzemských,  tak  zahraničních.  Je 

vicemistrem světa v moderním pětiboji, v roce 

2017 získal ocenění Junior Roku a jeho kariéra 

jde neustále dopředu. Získal 6. místo ve finále 

Světového poháru v Ankaře. Na mistrovství 

Evropy a Evropských her na začátku prázdnin 

obsadil 15. místo a skončil jako nejlepší z ČR. 

Posledním jeho úspěchem je bronz na 

Mistrovství světa ve smíšené štafetě v britském 

Bathu. Studoval na Filozofické fakultě 

Ostravské univerzity, kde získal bakalářský 

diplom v oboru Polština pro odbornou 

Už	od	první	třídy	byly	Vaše	tréninky	intenzívní?
Ano, už tehdy jsem trénoval 3 – 4 krát v týdnu. Od 
začátku jsem dělal jen pětiboj, jinému sportu jsem se 
vlastně ve svém životě nevěnoval. 

Jak	 probíhaly	 tréninky,	 když	 jste	 měl	 školní	
povinnosti?
S�kola mi vždy vycházela vstřıć. Už na základnı ́ škole 
jsem byl omluvený z poslednıć h hodin, abych mohl jıt́ 
na trénink, a na gymnáziu jsem měl individuálnı ́plán.

Zrodila	se	ta	vášeň	postupně,	anebo	Vás	to	bavilo	
od	začátku?
Jako dıt́ě jsem pětiboj bral spıš́e jako konıč́ka. Teprve 
později přišel ten zlomový moment, kdy jsem byl v 15 
letech na mezinárodnı́ch závodech na Mistrovstvı ́
Evropy do 17 let a zıśkal prvnı ́medaili. Uvědomil jsem 
si, že tohle bude asi má cesta. Pochopil jsem, že jsem v 
pětiboji dobrý a že tohle může být moje budoucnost, že 
mohu dělat pětiboj i na profesionálnı́ úrovni. Po 
prvnıḿ úspěchu mě to začalo o hodně vıć bavit.



Z	čeho	se	skládá	moderní	pětiboj?
Pětiboj se skládá z plavánı ́na 200 metrů, parkuru s 
překážkami, šermu, běhu 5 krát 600 metrů se střelbou. 
U velkých závodů startuje napřıḱlad 100 závodnıḱů, 
nejdřıv́ se rozdělı ́do třı ́skupin, a dohromady z těch třı ́
skupin do semi�inále postupuje 36 závodnıḱů, pak 18 
do �inále. Jsou to 3 závody ve 4 dnech. Parkuru se 
účastnı ́už jen těch 18 závodnıḱů na konci závodu. 
Nejdřıv́ je šerm, pak plavánı,́ pak kombinovaná 
disciplıń a běh - střelba. Ve �inále se začıńá závody na 
konıćh, pak šerm, plavánı ́a běh se střelbou. Záznam 
celého průběhu závodů pro média trvá 90 minut. Proto 
se v semi�inále a �inále šermuje už den dopředu. 
S�ermuje každý s každým na jednu trefu a to trvá dvě a 
půl až tři hodiny. V televiznıḿ přenosu se tomu řıḱá 
„bonus rant“ a funguje to tak, že předposlednı ́ jde proti 
poslednıḿ u, kdo vyhraje, postupuje atd. až do prvnıh́o, 
to trvá už jen 15 minut.

Je	pětiboj	o	všestranném	talentu?
Každá z pěti disciplı́n se od sebe hodně lišı́. Třeba 
desetiboj v atletice je o podobných disciplı́nách, ale 
disciplıń y v pětiboji nemajı ́moc společného. V parkuru 
musıt́e mıt́ kladný vztah ke zvıř́atům, v šermu je třeba 
trochu agresivity, rychlosti a dynamiky, v běhu je hodně 
důležitá vytrvalost, mezitıḿ se střıĺı,́ tak je třeba přıḿo z 
běhu se začıt́ soustředit. Při plavánı ́člověk použıv́á zas 
úplně jiné svaly, než v ostatnıćh disciplıń ách. Je to velmi 
odlišné a je důležité umět přepnout mozek. Je to náročný 
sport hlavně na hlavu. U ostatnıćh sportů to platı ́taky, ale 
v pětiboji asi nejvıć. 

Ve	 které	 disciplíně	 jste	 nejlepší,	 a	 která	 Vám	 dělá	
největší	problém?
Nejlı́p mi jde plavánı́ a umı́sťuji se vždy na prvnı́ch 
pozicıćh. Naopak v šermu se mi dařı ́proměnlivě, občas 
šermuji hůr,̌ než bych měl.

Je	to	pro	Vás	velký	adrenalin,	anebo	jste	spíše	klidný	
před	závodem?
Adrenalin je vždy, bez toho to asi v soutěžıćh nejde. 
Naopak to hodně pomáhá v běžném životě. Pak už vás nic 
„nerozháže“ a těžšı ́ situace zvládáte o hodně lıṕ. Mám 
dokonce pocit, že v běžném životě už nemám stres snad z 
ničeho. Při maturitě anebo státnicı́ch jsem byl 
nejklidnějšı ́ze všech. Emoce jsou u vrcholového sportu 
opravdu extrémnı.́

Jak	probíhá	příprava?	
Trénuji 5 – 6 krát za týden kromě neděle, někdy 
dopoledne i odpoledne. Celá přıṕrava začıńá v polovině 
řıj́na, abychom byli připraveni na závody v březnu a 
dubnu, kdy je prvnı ́světový pohár. Takže to trvá bezmála 
půl roku. 
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. Pak pokračujı ́ dalšı ́ závody až do konce prázdnin. 
Každý rok je to stejné. Přıṕrava je rozdělená tak, že v 
zimě se dělá vysokohorské a objemové tréninky. Jsou 
to dlouhé vzdálenosti s menšı ́intenzitou. Když se blıž́ı ́
závody, vzdálenosti se zmenšujı ́a intenzita tréninků 
narůstá. Je to hlavně běhánı.́ Pokud jsou na mıśtě 
bazény, tak se plave, někdy se jezdı ́na běžky. V zimě se 
jezdı ́do Alp do Svatého Mořice nebo Ramsau, anebo do 
Coloráda. Do tepla na Tenerife, do Dubaje, anebo do 
Jihoafrické republiky. 

Musíte	trénovat	i	mimo	sezónu,	aby	vaše	kondice	
zůstala	na	stejné	úrovni?
Někdo běhá průběžně, já dělám úplnou přestávku. 
Měsıć a půl nenı ́ zas tak dlouhá doba, aby to mělo 
zásadnı ́vliv. Je to jediné volno za celý rok. Já mám rád 
úplně si od sportu odpočinout. Po 3 týdnech tréninků 
jsem zas ve formě.

Rozhoduje	 Váš	 trenér	 i	 o	 celé	 Vaší	 životosprávě,	
jídle,	spánku?
O jıd́le si rozhoduji sám. Jsem spıš́e typ, který má dobré 
spalovánı ́a hlıd́at se moc nemusıḿ. Je to individuálnı.́ 
Zkoušel jsem si jıd́lo hlıd́at, ale nemělo to na mě většı ́
vliv. Je to hodně práce navıć, a ta energie, kterou jsem 
do toho dal, se mi nevrátila. Co se týče potravinových 
doplňků, těch je opravdu hodně. Děti by je neměly 
použıv́at, vše se začıńá postupně doplňovat až v 15 – 
16 letech. Všechny doplňky, které použıv́áme, jsou 
hlıd́ané a schválené antidopingovou komisı.́ Náš svaz 
to sponzoruje. Jsou to věci, které sportovec potřebuje, 
aby zvládl tréninkovou zátěž.



K	jaké	patříte	organizaci?
Mým zaměstnavatelem je Dukla Praha. Je to armádnı ́
organizace, která patřı ́pod Ministerstvo obrany. Kromě 
toho jsem v organizaci C�eský svaz modernıh́ o pětiboje. 
Většinu tréninkových cest a závodů platı ́ svaz a taky 
zařizuje administraci. S C�SMP mám smlouvu o účasti v 
reprezentačnıḿ týmu. 

Jaké	soutěže	či	šampionáty	jste	absolvoval?
Od	doby, kdy se počıt́ám do kategorie dospělých - od 21 
let, absolvuji všechny světové poháry a všechna 
mistrovstvı ́ světa. Vždy jsou 4 poháry, na kterých se 
sbıŕajı ́body. Podle toho se pak 36 sportovců dostane na 
�inále Světového poháru. Pak jsou 2 mistrovstvı ́světa a 2 
mistrovstvı ́Evropy. Takže každý rok absolvuji 7 závodů. 
Nejdůležitějšı ́z nich jsou �inále poháru světa, mistrovstvı ́
Evropy a mistrovstvı ́světa.
 
Patříte	do	Českého	olympijského	 týmu,	byl	 jste	na	
olympiádě	v	Tokiu?
Patřıḿ do C�eského olympijského týmu, na olympiádě 
jsem nebyl, byl jsem jen kandidátem na olympiádu v 
Tokiu. Jet na olympiádu je můj cıĺ, a věřıḿ, že za rok v 
Pařıž́i se už zúčastnıḿ.

Jedním	z	největších	Vašich	úspěchů	je	6.	místo	v	FSP	v	
Ankaře	 v	 roce	 2023.	 V	 mistrovství	 Evropy	 a	
Evropských	 her	 v	 Krakově	 jste	 na	 začátku	 léta	
obsadil	15.	místo.	Před	měsícem	jste	získali	spolu	s	
Lucií	 Hlaváčkovou	 na	 Mistrovství	 Světa	 ve	 Velké	
Británii	v	Bathu	bronzovou	medaili.	Jaká	medaile	je	
pro	Vás	nejcennější?
Největšı ́individuálnı ́úspěch je pro mě 6. mıś to ve �inále 
Světového poháru v Ankaře. Poslednı́ medaile je z 
Mistrovstvı ́ světa ve štafetě. Samozřejmě je to jen ze 
štafet, ale i to je super úspěch, toho si cenıḿ asi na stejné 
úrovni. Když jsem byl v juniorech, vyhráli jsme 
mistrovstvı́ Evropy, taky štafetu mistrovstvı́ světa 
Juniorů, 2. mıśto na mistrovstvıćh světa, ale pořád je to 
juniorská kategorie. V dospělé kategorii je to už úplně o 
něčem jiném, jsou tam všichni profesionálové, všichni to 
dělajı ́naplno a prosadit se je o hodně těžšı.́

Kde	svoje	medaile	anebo	poháry	vystavujete?
Pro mě je důležitá ta výhra a konkrétnı ́ medaile nebo 
pohár pro mě zas tolik neznamená. Mám jich tolik, že je 
musı́m skladovat v krabici ve sklepě. Mám asi 150 
pohárů a 200 medailı,́  vystavuji jich jen několik. 
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Měl	jste	i	krizové	situace	a	chtěl	jste	to	vzdát?
Jsou krizové momenty, když se hůř dařı ́a bavı ́mě to o 
trochu méně. Vzdát to ale nejde, je podepsaná smlouva 
a je to moje práce, kterou se snažıḿ dělat, jak nejlıṕ 
umıḿ. Jsem mladý a v životě mohu dělat ještě všechno, 
co budu chtı́t. Ale je to i o tom, co jsem do toho 
investoval. Věnoval jsem pětiboji tolik času a tréninků, 
že to nejde zahodit. Teprve teď jsem se někam dostal, 
něco začal vydělávat, jezdit po světě, být ve sportu výš, 
a to je odměna za ty roky tréninků. 

Omezuje	Vás	sport	v	osobním	životě?
Ano. 90% osobnıh́o života je věnováno sportu. Už jako 
dı́tě jsem nešel s kamarády na „průlezky“, ale na 
trénink. Přes sezónu nemohu s přáteli chodit na pivo. 
Co se týče jakýchkoli soukromých vztahů, vše je 
podřıźeno sportu. Někdy si uvědomuji, že i na rodinu 
mám málo času. Naštěstı ́to chápou a podporujı ́mě v 
mé kariéře.  

 Jak	dlouho	se	dá	dělat	ten	sport?
Aktivně se dá dělat pětiboj do 35 – 36 let. Je to ovšem 
individuálnı.́ Nejstaršı ́ pětibojar,̌ kterého jsem znal, 
aktivně soutěžil do 40 let.

Máte	nějaké	velké	sny	ohledně	závodů?
Celý život chci jet na olympiádu. A toho se držıḿ.

Děkujeme za rozhovor a přejeme úspěch na olympiádě
Irena Jurgová

Foto: archiv Marka Grycze

. 
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KALENDÁRIUM AKCÍKALENDÁRIUM AKCÍKALENDÁRIUM AKCÍ

RÍJENRÍJENRÍJEN 2023

7.	10.	2023	od	14:00	hod.	

7.	10.	2023

GÍROVÁ	ŽIJE	HUDBOU
Bukovec, Vrch Gıŕová, Pořádá: Horská chata Gıŕová

UMĚNÍ	ŽÍT	–	MAREK	VÁCHA
Jablunkov, Farnı ́kostel, opevněnı ́S� ance, Pořádá: Farnost Jablunkov

24.	10.	2023

DEN	OTEVŘENÝCH	DVEŘÍ	
–	IC	JABLUNKOV
Jablunkov, JACKi, Pořádá: JACKi

21.	10.	2023	v	16:00	hod.	  

KONCERT	-	TEREZA	MÁTLOVÁ

 

Jablunkov, farnı ́kostel Božıh́o Těla , Pořádá: JACKi

13.	10.	2023

OCHUTNÁVKA	VÍN
Mosty u Jablunkova, Chata Skalka,  Pořádá: Chata Skalka

5.	10.	2023	v	16:30	hod.

9.	10.	2023	v	17:00	hod.

11.	10.	2023	v	16:00	hod.

11.	10.	2023	v	17:00	hod.

SVATOJAKUBSKÉ	PUTOVÁNÍ

VERNISÁŽ	VÝSTAVY	MARKA	JANICKIEGO

PALIATIVNÍ	PÉČE	–	MEDICA

KONCERT	BÍLÁ	PASTELKA

Jablunkov, JACKi, Pořádá: JACKi

Jablunkov, JACKi, Pořadatel: JACKi

Jablunkov, JACKi, Pořádá: MEDICA

Jablunkov, sál	Radnice,  Pořádá: SONS

3.	10.,	10.	10.,	17.	10.,	24.	10.		2023

PODZIMNÍ	JARMARK	

7.	10.	2023

14.	-15.	10.	2023

14.	10.	2023	v	18:00	hod.

19.	10.	2023	v	16:30	hod.

Dolnı ́ Lomná, Lomňanské muzeum,Pořadatel: Obec Dolnı ́ Lomná

POUŤ	SV.	HEDVIKY

VEČERNÍ	BĚH	JABLUNKOVEM	
PRO	SVĚTLUŠKU

Mosty u Jablunkova, centrum obce,

Jablunkov, Městský les, Pořádá: JACKi

Pořádá: Obec Mosty u Jablunkova

ŠÁRKA	SECOVÁ	
-	ZDRAVÝ	ŽIVOTNÍ	STYL	A	VÝŽIVA
Jablunkov, JACKi, Pořádá: JACKi

Jablunkov, Knihovna, Pořádá: JACKi

SESTAV	SI	SVŮJ	RODOKMEN
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